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Аудирование

В соответствии с определенным уровнем сложности (Upper Intermediate – Advanced) в первом и втором заданиях предлагается выбрать правильный вариант ответа. Время звучания – 30 минут.
Максимальное количество баллов – 20 (1балл за каждый правильный ответ). 
Запись воспроизводится дважды.

Чтение 

Задание по чтению состоит из двух частей и нацелено на анализ и интеллектуальную обработку информации. 
Рекомендуемое время на выполнение всех заданий – 30  минут. 

Максимальное количество баллов – 20.

Ключи для проверки текстов прилагаются.

Лексико-грамматический тест
Эта часть теста проверяет знание английского языка как целостной системы. Задания соответствуют  продвинутому пороговому уровню сложности B2-C1 по школе Совета Европы. Учащиеся должны продемонстрировать соответствующий уровень владения лексическим и грамматическим материалом и умение оперировать им в условиях множественного выбора. В ряде случаев выбор правильного варианта может быть результатом языковой догадки учащихся, основанной на лингвистической памяти. Лексические навыки проверяются через выбор единиц определенной лексико-фразеологической сочетаемости и решение кроссворда по теме «Работа». За каждое правильно выполненное задание дается 1 балл. 
Максимальное количество баллов – 20. Рекомендуемое время работы – 30 минут. Ключи прилагаются.
Письмо

Умения письменной речи проверяются с помощью выполнения письменной работы, представляющей собой связный текст сложной структуры, где учащимся необходимо изложить и обосновать свое мнение по широкому кругу общекультурных, общеполитических или общенаучных вопросов. При оценке выполнения письменного задания на уровне B2-C1 членами жюри должны быть учтены следующие моменты. Хорошим сочинением считается работа участника, если он: может написать связный текст, используя при этом подробности и детали; может выражать свое отношение к событиям, предметам, людям, явлениям; может рассуждать, используя сложные и оригинальные аргументы, опираясь на формулировку темы и иллюстрируя свои мысли примерами. В языковом плане участник должен обладать достаточно большим словарным запасом и набором разнообразных грамматических конструкций. 

Объем работы составляет 200-250 слов. 

Время выполнения  задания – 40 минут.
Главными критериями при проверке навыков продуктивного письма являются  оригинальность и самостоятельный характер, решение коммуникативной задачи, причем, если коммуникативная задача не решена, то оценка не может быть положительной, несмотря на лексическую, грамматическую и орфографическую грамотность, продемонстрированную в работе.

Максимальное количество баллов – 20.

Критерии прилагаются. 

Говорение

Иноязычные умения устного общения проверяются в процессе беседы 2 участников друг с другом по одной из трех предложенных тем, причем выбор участников может не совпадать, однако по окончании ответа одного участника (продолжительность звучания 3 минуты), другой должен прокомментировать ответ и задать ему/ей один вопрос о прослушанном. Затем жюри слушает ответ второго участника, по окончании которого, соответственно, первый участник комментирует ответ и  задает свой вопрос. 

В ходе подготовки (5 минут в специально отведенной комнате) учащиеся могут делать необходимые записи. Умения общаться оцениваются с помощью единой и специальной шкалы критериев оценивания устной речи. Рекомендуется записывать высказывания учащихся  на магнитофон для последующего использования жюри при решении спорных вопросов. Критерии оценки устной речи включают такие параметры, как решение коммуникативной задачи, правильное использование разнообразных грамматических конструкций, определенный лексический запас, соблюдение норм произношения, знания социокультурных реалий, которые были использованы в соответствии с ситуацией общения. При оценке диалогической речи к ним добавляется еще один параметр – взаимодействие с собеседником.
Предложенные учащимся темы для обсуждения являются знакомыми для участников Олимпиады, так как они обсуждаются на занятиях, связанны с культурными и историческими реалиями, социально-психологическими аспектами нашей жизни. В то же время формулировка тем не предполагает пересказ каких-либо заученных топиков, а нацеливает участников на творческое использование знаний и собственного опыта.

При оценке выполнения заданий на уровне B2-C1 членами жюри должны быть учтены следующие моменты. Хорошим ответом считается ответ участника, если он обладает достаточными языковыми знаниями, чтобы говорить на предложенную тему, и достаточным словарным запасом, чтобы сформулировать и отстоять свою точку зрения; использует разнообразные грамматические конструкции; может высказаться понятно и бегло, продуцируя высказывания значительной протяженности; творчески решает поставленную коммуникативную задачу; умело использует доводы и аргументы за и против при обсуждении предлагаемой темы; правильно задает вопросы для получения достоверной информации.
Максимальное количество баллов за устную речь – 20.

Критерии прилагаются. 

Таблица максимального количества баллов за все конкурсные задания

	Чтение
	Лек.-грам.
	Письменная речь
	Устная речь
	Аудирование
	   Всего

	20
	20
	20
	20
	20
	100


Процедура проведения Олимпиады может варьироваться в зависимости от этапа. Однако существуют основные  положения, которым необходимо следовать, для того чтобы получить наиболее объективные результаты. 

Процедура проведения конкурса 

Перед входом в аудиторию участник должен предъявить паспорт или другое удостоверение личности.

· Участники должны сидеть в аудитории на таком расстоянии друг от друга, чтобы не видеть работу соседа.

· Участник может взять с собой в аудиторию ручку, очки, шоколад, воду.

· В аудиторию не разрешается брать бумагу, справочные материалы (словари, справочники, учебники и т. д.), пейджеры и мобильные телефоны, диктофоны, плейеры и любые другие технические средства.

· Во время выполнения задания участник может выходить из аудитории только в сопровождении дежурного.

· Участник не может выйти из аудитории с заданием или листом ответов.

Инструктаж проводится на русском языке по заполнению листов ответов и по порядку их сдачи после окончания работы:

· Участники заполняют графу Participant’s ID number на листах ответов.

· Все ответы необходимо отмечать на листах ответов. Правильный вариант пишется в соответствующей клеточке на листе ответов.

· На листах ответов категорически запрещается указывать фамилии, делать рисунки или какие-либо отметки, в противном случае работа считается дешифрованной и не оценивается.

· Исправления на листах ответов ошибками не считаются; однако почерк должен быть понятным; спорные случаи трактуются не в пользу участника.

· Ответы записываются только черными или синими чернилами / пастой (запрещены красные, зеленые чернила, карандаш).

Участникам раздаются тексты заданий. В тексте заданий указано время выполнения заданий и даны все инструкции по выполнению заданий на английском языке. Тексты заданий можно использовать в качестве черновика. Однако проверке подлежат только ответы, перенесенные в лист ответов. Сами тексты заданий сдаются вместе с листами ответов после окончания выполнения задания, но не проверяются.

Члены жюри, находящиеся в аудитории, должны зафиксировать время начала и окончания задания на доске (например, 10.10-11.25). За 15 и за 5 минут до окончания выполнения заданий по чтению член жюри в аудитории должен напомнить об оставшемся времени и предупредить о необходимости тщательной проверки работы.

Для проведения чтения, письма, лексико-грамматического теста не требуется специальных технических средств. Помимо необходимого количества комплектов заданий и листов ответов, в аудитории должны быть запасные ручки, запасные комплекты заданий и запасные листы ответов.
Процедура проведения конкурса понимания устного текста (аудирование – Listening)

Перед прослушиванием первого отрывка член жюри включает пленку и дает возможность участникам прослушать самое начало пленки с текстом инструкций. Затем пленка выключается, член жюри обращается к аудитории с вопросом, хорошо ли всем слышно пленку. Если в аудитории кто-то из участников плохо слышит пленку, регулируется громкость звучания и устраняются все технические неполадки, влияющие на качество звучания пленки. После устранения неполадок пленка перематывается на самое начало и еще раз прослушивается вводная часть с инструкциями. После инструкций пленка не останавливается и прослушивается до самого конца. 

Участники могут ознакомиться с вопросами до прослушивания отрывков.

Вся процедура аудирования записана на диск: задания, предусмотренные паузы, звучащий текст. Текст записи звучащих отрывков прилагается и находится у члена жюри в аудитории, где проводится аудирование. Текст записи не входит в комплект раздаточных материалов для участников и не может быть выдана участникам во время проведения конкурса. Член жюри включает запись и выключает ее, услышав последнюю фразу: «This is the end of the test».

Для проведения аудирования требуется магнитофоны или CD плейеры в каждой аудитории.

Процедура проведения конкурса письменной речи (письмо – Writing)

Письменные работы участников оцениваются двумя экспертами в соответствии с прилагаемыми критериями (см. Критерии оценивания конкурса письменной речи). Результаты заносятся в протокол.

В сложных случаях (при сильном расхождении оценок экспертов) письменная работа перепроверяется третьим членом жюри.

Для проведения конкурса письменной речи не требуется специальных технических средств. Помимо необходимого количества комплектов заданий и листов ответов, в аудитории должны быть запасные ручки, запасные комплекты заданий и запасные листы ответов.

Процедура проведения конкурса устной речи (говорение – Speaking)

Для проведения конкурса устной речи необходимы: 

· Одна большая аудитория для ожидания и несколько небольших аудиторий для проведения конкурса.

· В аудиторию для ожидания не разрешается брать бумагу, справочные материалы (словари, справочники, учебники и т. д.), пейджеры и мобильные телефоны, диктофоны, плейеры и любые другие технические средства.

· Во время выполнения устного задания участник не может выходить из аудитории, где проводится конкурс.

Организаторы, обеспечивающие порядок в аудитории для ожидания, проводят соответствующий инструктаж участников, ожидающих своей очереди для ответа на конкурсе устной речи. Они формируют очередь участников и препровождают из их аудитории для ожидания в аудитории для проведения конкурса. Участники заходят в аудитории для проведения конкурса парами. Пары формируются организаторами в аудитории для ожидания методом случайной подборки.

В каждой аудитории для проведения конкурса находятся два члена жюри. 

Распределение обязанностей между членами жюри при проведении конкурса:

· Член жюри №1: проведение беседы с участником конкурса и запись на магнитофон.

· Член жюри №2: оценка ответа участника и заполнение протокола ответа.

Члены жюри могут поочередно выполнять обе функции.

Все инструкции участникам даются на английском языке. Перед началом ответа, для того чтобы снять напряжение и настроится на ответ, проводится разминка (не записывается на магнитофон), когда участнику задаются вопросы типа:

When did you begin to study English?

What are your favorite subjects at school?
Выступления участников записываются на магнитофон. Запись включается в момент начала ответа на задание первого этапа каждого из участников. Во время предъявления задания второго этапа и подготовки учащихся включается «пауза» и запись возобновляется в момент начала ответа участников на задание 2. По окончании ответа запись останавливается и, после того как учащиеся покидают аудиторию, члены жюри записывают на пленку идентификационные номера участников прошедшей пары: «Это были номер ХХХХХХ и номер ХХХХХХ».

Максимально отводимое время на пару участников для выступления составляет 10-12 минут.

При нечетном количестве участников вместо последней пары одновременно проходят собеседование три участника.

Ответы участников оцениваются двумя экспертами в соответствии с прилагаемыми критериями (см. Критерии оценивания конкурса устной речи).

В сложных случаях сделанные записи прослушиваются всем составом жюри.

В каждой аудитории у членов жюри должен быть необходимый комплект материалов: 

· Материалы для раздачи участникам конкурса.

· Критерии оценивания конкурса устной речи (см. Критерии оценивания конкурса устной речи).
Внимание: Весь комплект заданий (кроме «Говорения») выдается участникам после выполнения ими раздела «Аудирование».

1. Содержание конкурсных заданий

1.1. Аудирование
Part 1
Directions: In this part of the test, you will hear several conversations. After each conversation, you will hear some questions. After you hear a question, read the four possible answers. Then, on your Answer Sheet, find the number of the question and fill in the space that corresponds to the letter of the answer you have chosen. 
You will hear each part twice.

Talk one
1. What is the main topic of this talk?

A. The American eagle as a symbol on coins.

B.The history of gold coins in the United States.

C. The United States Mint.

D.The value to collectors of gold coins.

2. What was the value of the original gold eagle?

A.  $ 20.00.
B.  $ 15.00.
C. $ 10.00.
D. $ 5.00.
3. What was the value of silver to gold in 1792?

A. Fifteen to one.

B. Fifteen and a quarter to one.

C. Fifteen and three quarters to one.

D. Fifteen to three.

4. What happened after the law of 1834?

A. The Great Depression occurred.

B. The size of gold coins was reduced.

C. All gold coins were turned in to the government.

D. The collecting of gold was severely reduced.

5. What are the restrictions on collecting gold coins today?

A. Gold coins may be improved without restrictions.
B. Gold coins may be collected but not exported.

C. There are few restrictions on the collection of gold coins.
D. Only certain kinds of gold coins may be purchased and sold.

Talk two:
1. What kind of music is associated with Stephen Foster?
A. Sentimental tunes.

B. Plantation songs.

C. Hymns for churches.

D. Serious society music.

2. Which piece was the most successful song written by an American?

A. “Open Thy Lattice, Love”

B. “Oh, Susanna”

C. “Old Folks at Home”

D. “Beautiful Dreamer”
3 .Why did Stephen Foster withhold his name from the cover to some of his sheet music?
A. He was too young to publish music at that time.

B. His name was not yet very well known.

C. He knew that some songs would not be approved by high society.

D. He reserved his name for his most popular music.

4. What best describes Stephen Foster’s most popular songs?

A. Easy to remember.

B. Written for the piano.

C. Appropriate for society events.

D. Very serious.

5. What do we know about Stephen Foster?

A. He wrote many songs during his career.

B. Only a few of his songs were popular.

C. He was not successful in his lifetime.

D. He wrote most of his music for children.

Part 2
Directions: You will hear five short extracts in which people are talking about well-known people. While you listen you must complete both tasks. Then, on your Answer Sheet, find the number of the question and fill in the space that corresponds to the letter of the answer you have chosen. 

Task one

For questions 1-5 choose from the list A-H who each speaker is talking about.

A   a coach       

B   a novelist       

C   a sportsman                                              
Speaker 1 

D   a journalist                                                       
Speaker 2 

E   a businessman                                                    
Speaker 3  

F   a TV newsreader                                               
Speaker 4 

G   a politician                                                      
Speaker 5 

H   an actor               
Task two

For questions  6-10 choose from the list A-H each speaker’s view of the person.

A   scary

B   underrated

C   amusing                                                                    
Speaker 1  

D   unintelligent                                                    
Speaker 2  

E   weird                                                                  
Speaker 3  

F   sincere                                                              
Speaker 4    
G   lucky                                                                   
Speaker 5  
H   unpredictable               

1.2. Чтение
You have 30 minutes to do this task
Part 1
Directions: In this section, you will read one passage. It is followed by a number of questions about it. For questions 1-13, you are to choose the best answer. Then, on your Answer Sheet, find the number of the question and fill in the space that corresponds to the letter of the answer you have chosen.
A  All in all, it was probably a mistake to look for the answer to the eternal question – ‘Does money buy happiness’– from people who practice what’s called the dismal science. For when economists tackled the question, they started from the observation that when people put something up for sale they try to get as much for it as they can, and when people buy something they try to pay as little for it as they can. Both sides in the transaction, the economists noticed, are therefore behaving as if they would be more satisfied (happier, dare we say) if they wound up receiving more money (the seller) or holding on to more money (the buyer). Hence, more money must be better than less, and the only way more of something can be better than less of it is if it brings you greater contentment. The economists’ conclusion: the more money you have, the happier you must be.

B ‘Psychologists have spent decades studying the relation between wealth and happiness’, writes Harvard University psychologists Daniel Gilbert in his best-selling ‘Stumbling on Happiness’, and they have generally concluded that wealth increases human happiness when it lifts people out of abject poverty and into the middle class, but that it does little to increase happiness thereafter.

C That files in the face of intuition, not to mention economic theory. According to standard economics, the most important commodity you can buy with additional wealth is choice. If you have $20 in your pocket, you can decide between steak and peanut butter for dinner, but if you have only $1 you’d better hope you already have a jar of jelly at home. Additional wealth also lets you satisfy additional needs and wants, and the more of those you satisfy the happier you are supposed to be.

D The trouble is choice is not all it’s claimed to be. Studies show that people like selecting from among maybe half a dozen kinds of pasta at the grocery store but find 27 choices overwhelming, leaving them chronically on edge that they could have chosen a better one than they did. And wants, which are nice to be able to afford, have a bad habit of becoming needs (iPod, anyone?), of which an advertising and media-saturated culture create endless numbers. Satisfying needs brings less emotional well-being than satisfying wants.

E The nonlinear nature of how much happiness money can buy - lots more happiness when it moves you out of penury and into middle-class comfort, hardly any more when it lifts you from millionaire to decamillionaire-comes through clearly in global surveys that ask people how content they feel with their lives. In a typical survey people are asked to rank their sense of well-being or happiness on a scale of 1 to 7, where 1 means ‘not at all satisfied with my life’ and 7 means ‘completely satisfied’. Of the American multimillionaires who responded, the average happiness score was 5.8. Homeless people in Calcutta came in at 2.9. But before you assume that money does buy happiness after all, consider who else rated themselves around 5.8: the Inuit of northern Greenland, who do not exactly lead a life of luxury,  and the cattle-herding Masai of Kenya, whose dung huts have no electricity or running water. And proving Gilbert’s point about money buying happiness only when it lifts you out of abject poverty, slum dwellers in Calcutta – one economic rung above the homeless – rate themselves at 4.6.
F Studies tracking changes in a population’s reported level of happiness over time have also dealt a death blow to the ‘money buys happiness’ claim. Since World War II the gross domestic product per capita has tripled in the United States. But people’s sense of well-being, as measured by surveys asking some variation of “overall, how satisfied are you with your life?’, has barely budged. Japan has had an even more meteoric rise in GDP per capita since its postwar misery, but measures of national happiness have been flat, as they have also been in Western Europe during its long postwar boom, according to social psychologists Ruut Veenhoven of Erasmus University in Rotterdam. A 2004 analysis of more than 150 studies on wealth and happiness concluded that ‘economic indicators have glaring shortcomings’ as approximations of well-being across nations, wrote Ed Diener  of the University of Illinois, Urbana-Champaign, and Martin E. P. Seligman of the University of Pensylvania. “Although economic output has been no rise in life satisfaction… and there has been a substantial increase in depression and distrust’.

G If money doesn’t buy happiness, what does? Grandma was right when she told you to value health and friends,  not money and stuff. Or as Diener  and Seligman put it, once your basic needs are met ‘differences in well-being are less frequently due to income, and are more frequently due to factors such as social relationships and enjoyment at work’. Other researchers add fulfillment, a sense that life has meaning, belonging to civic and other groups and living in a democracy that respects individual rights and the rule of law. If a nation wants to increase its population’s sense of well-being, says Veenhoven, it should make ‘less investment in economic growth and more in policies that promote good governance, liberties, democracy, trust and public safety’.

Questions 1-5

The reading passage has seven paragraphs, A-G.

Which paragraph contains the following information?

NB You may use any letter more than once.

1 a suggestion that less emphasis ought to be placed on economic development

2 evidence that the lack of money does not necessarily lead to unhappiness

3 some suggested non-monetary grounds for being happy

4 an explanation of the monetarist’s assumption that wealth breeds happiness

5 proof that an increase in a country’s wealth does not make people more content

Questions 6-9

Do the following statements agree with the information given in the reading passage?

Write:

TRUE if the statement agrees with the information

FALSE if the statement contradicts the information

NOT GIVEN if there is no information on this

6 According to the general conclusion of psychologists, people are not made much happier by an increase in wealth after a certain threshold

7 Research indicates that a narrow range of options increases shopper anxiety

8 More multimillionaires took part in one survey than was expected

9 Up until the Second World War money influenced people’s happiness more profoundly.

Questions 10-12

Complete the sentences below.

Choose NO MORE THAN TWO WORDS from the passage for each answer.

10  Diener and Seligman claimed that there were clear………….. when using the economy to gauge the relationship between money and happiness.

11  Despite improvements in the economy in recent years,……has not increased.

12  People’s take-home pay has less impact on happiness than…. and pleasure derived from employment.

Questions 13

Choose the correct letter A, B, C or D

Which of the following is the most suitable title for the reading passage?

A How self achievement affects happiness

B Why money doesn’t buy happiness

C How happiness has declined since World War II

D What economists think about happiness and money

Part 2
Directions: In this section, you will read one passage. It is followed by a number of questions about it. For questions 14-20, you are to choose the best answer, (A), (B), (C), or (D), to each question. Then, on your Answer Sheet, find the number of the question and fill in the space that corresponds to the letter of the answer you have chosen.
Levels of Vocabulary

Most languages have several levels of vocabulary that may be used by the same speakers. In English, at least three have been identified and described.

Standard usage includes those words and expressions understood, used, and accepted by a majority of the speakers of a language in any situation regardless of the level of formality. As such, these words and expressions are well defined and listed in standard dictionaries. Colloquialisms, on the other hand, are familiar words and idioms that are understood by almost all speakers of a language and used in

informal speech or writing, but not considered acceptable for more formal situations. Almost all idiomatic expressions are 
colloquial language. Slang, however, refers to words and expressions understood by a large number of speakers but not accepted as appropriate formal usage by the majority. Colloquial expressions and even slang may be found in standard dictionaries but will be so identified. Both colloquial usage and slang are more common in speech than in writing.

Colloquial speech often passes into standard speech. Some slang also passes into standard speech, but other slang expressions enjoy momentary popularity followed by obscurity. In some cases, the majority never accepts certain slang phrases but nevertheless retains them in their collective memories. Every generation seems to require its own set of words to describe familiar objects and events.

It has been pointed out by a number of linguists that three 
cultural conditions are necessary for the creation of a large body of slang expressions. First, the introduction and acceptance of new objects and situations in the society; second, a diverse population with a large number of subgroups; third, association among the subgroups and the majority population.

Finally, it is worth noting that the terms “standard,” “colloquial,” and “slang” exist only as abstract labels for scholars who study language. Only a tiny number of the speakers of any language will be aware that they are using colloquial or slang expressions. Most speakers 
of English will, during appropriate situations, select and use 
all three types of expressions.
14. Which of the following is the main topic of the passage?

A  Standard speech

B Idiomatic phrases

C Different types of vocabulary

D Dictionary usage

15. How is slang defined by the author?

A Words and phrases accepted by the majority for formal usage

B Words and phases understood by the majority but not found in standard dictionaries 

C Words and phrases that are understood by a restricted group of speakers

D Words and phrases understood by a large number of speakers but not accepted as formal usage

16. The word “obscurity” in line 20 could best be replaced by

A disappearance

B influence

C qualification

D tolerance

17. Where in the passage does the author explain where colloquial language and slang are most commonly used?

A Lines 4-6

B Lines 16-17

C Lines 24-26

D Lines 33-35

18. Which of the following is true of standard usage?

A It can be used in formal or informal settings.

B It is limited to written language.

C It is only understood by the upper classes.

D It is constantly changing.

19. The author mentions all of the following as requirements for slang expressions to be created EXCEPT

A new situations

B a new generation

C interaction among diverse groups

D a number of linguists 

20. It can be inferred from the passage that the author

A does not approve of either slang or colloquial speech in any situation

B approves of colloquial speech in some situations, but not slang

C approves of slang and colloquial speech in appropriate situations

D does not approve of colloquial usage in writing

1.3. Лексико-грамматический тест
You have 30 minutes to do this task

Part 1

Directions: For questions 1-8, you are to choose the best answer, then on your Answer Sheet, find the number of the question and fill in the space that corresponds to the letter of the answer you have chosen. 

1.  Choose the best reply: A or B.

     Why do you work so hard?

     A. Because I’m only happy when I’m busy.

     B. Because I have to finish my report by the end of this week.
2.  Which is right?

       A. The Queen welcomed the President.

       B. The Queen Elizabeth welcomed the President Kennedy.
3. Which sentence ending(s) is/are right?

      I knew my English … .

      A. … is getting better.

      B. … was getting better.

      C. … got better.
4.  Which of these replies is/are possible?

     Has your sister got a car?

     A.  No, she doesn’t have got.

     B.  No, she hasn’t  got.

     C.  No, she hasn’t got one.

     D.  No, she hasn’t one.
5.   Which is the strongest advice: A, B or C?
    A. You should lose weight.

    B. You’d better lose weight.

    C. You ought to lose weight.
6.  I didn’t know that Mary was John’s wife to be.
    What does this sentence mean?

    A. I didn’t know that Mary was really John’s wife.

    B. I didn’t know that John was going to marry Mary.
7. Which statement about these two sentences is true?

I’m proud of having passed my exams.

I’m proud to have passed my exams.

A. They are both right and both mean the same.

B. They are both right but have different meanings.

C. One is right and the other one is wrong.
8. Which expression can end the sentence correctly?
The school trip to the mountains was great, but…

A.  ...the most children got very tired.

B. …most of the children got very tired.
C. … the most of the children got very tired.

Part 2

Directions: For questions 9-11 find one word that can be used to complete each set of the sentences below. All in all you are supposed to have three words.  Then on your Answer Sheet, find the number of the question and fill in the space with this word.

9.

1. I’m waiting to hear the final ________ of the negotiations.

2. We use a computer model to predict the ________ of different scenarios.

3. We may not know the ________ until tomorrow.

4. Their strategy produced the desired ________.

5. The aim is to evaluate possible ________s.

10.

1. He is in an elite combat ________.

2. The serious crime ________ have taken over the investigation.

3. It was an early-morning raid by a police ________.

4. They still have not named their ________ for the World Cup qualifier.

5. He’s working in the vice ________.

     11.
1. He cut off a length of ________.

2. He tied some gold ________ around the present.

3. Her hair was tied back with a black silk ________.

4. The Mayor cut a ________ to lunch the celebrations.

5. She had a pink ________ in her hair.
Part 3

Directions: Complete the crossword. The letters in the gray squares spell out another word. What is it? Then on your Answer Sheet, find the number of the question and fill in the space with this word.
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1 choose someone for a job (verb)
2 something you get when you have been helpful or worked hard (noun)
3 if you resign, you hand in your …………(noun)
4 out of work (adj)
5 chances of being successful in the future  (noun)
6 the tasks you do when you are at work (noun)
7 connected with office work, such as keeping records and doing accounts (adj)
8 find a solution to a problem (verb)
9 deal with something or control it (verb)
The letters in the gray squares make the word …………………….. 

1.4. Письмо
You have 40 minutes to do this task 

Magazine writing competition.

A russian national newspaper has invited people to write an ‘open letter’ to the President of Russia. It should be done in English because later the best letters will be published in an international magazine in a special 
Letters Page.
Write 200 – 250 words
The content of your letter is left very open here, giving you a lot of scope to demonstrate your skills and creativity. To succeed in this task you should write a letter that the people who buy the newspaper would enjoy reading. You might criticize the President, or you might praise him. More constructively, you might draw his attention to one or more of the many ways in which he could use his immense power to make the world a better place. Are there any injustices in the world, or threats to the future of the world, that you would like him to do something about?
Check your story carefully for spelling and grammar.
1.5. Говорениe
Student’s card

Student 1

Task 1
Give a three-minute talk about one of the statements below, saying if you agree or disagree with it. 
Give your reasons. 
1. The Classics are boring.

2. It is important to think back into the past if you are interested in future.

3. The media cannot be completely objective.

Task 2

Answer your partner’s question.

Task 3

Listen to your partner’s answer, comment on it and ask him/her one question.
линия отреза
Student 2
Student’s card

Task 1

Listen to your partner’s answer, comment on it and ask him/her one question.

Task 2 

Give a three-minute talk about one of the statements below, saying if you agree or disagree with it. 

Give your reasons. 

1. The Classics are boring.

2. It is important to think back into the past if you are interested in future.

3. The media cannot be completely objective.

Task 3
Answer your partner’s question.
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